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2022 Sports Activist Awards Commendation Ceremony

On November 10th, 2022, the Sports Administration, Ministry of Education, hosted the 2022 

Sports Activist Awards Commendation Ceremony, which ran smoothly in its 14th year. The 

Sports Activist Awards have 3 main categories: Sponsorship Award, Promotion Award and 

Special Award. The Sponsorship and Promotion awards are split into gold, silver and bronze 

class, and Long-term Sponsorship Award to praise senior sponsors or promoters, and the Special 

Award is for those who have made special achievements or important contributions.

This year (2022) with enthusiastic participation of all in attendance, 55 organizations were 

commended, winning a total of 91 awards. Vice President of the Republic of China Lai Ching-

Launching the 2022 Sports Activist Awards Commendation Ceremony, from left to right: MOE Deputy 
Minister and acting Sports Administration Director Lin Teng-Chiao, Minister of Education Pan Wen-Chung, 
Vice President Lai Ching-Te, President of the Chinese Taipei Olympic Committee Lin Hong-Dow, and 
President of the Republic of China Sports Federation Yeh Chen-Yen.
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Te attended personally to give the awards, thanking companies, groups and individuals for their 

selfless devotion in sponsoring and promoting sports, and praised these behind-the-scenes heroes 

as Taiwan’s most important “cheerleaders”. Minister of Education Pan Wen-Chung was also 

hopeful that the example set by the Promotion Award recipients will be passed on and spread to 

benefit more athletes and sports organizations in the future.

The make an outstanding athlete, besides their own perseverance and passion, the guidance 

of their coach and encouragement from friends and relatives, many forces in the background 

also provide support. This year, the Sports Administration created a theme song to show 

gratitude and respect to this group of hidden, behind-the-scenes activists who tirelessly and 

wholeheartedly invest in sports promotion. Written especially for the Sports Activist Awards, 

the song “Ignite the Miracle” was produced by Golden Melody Award winner Luan Ke-Yong, 

and expresses heartfelt gratitude. The song is sung with energy and passion by star athletes: 

Huang Yu-Ting, Chunghwa Telecom Women’s Basketball Team; Yang Meng-Hua, Taiwan Power 

Women’s Volleyball; Lin Han, Taiwan Cooperative Bank Baseball Team; Dai Yi-Ting, Cathay Life 

Women’s Basketball; Shen Hao-Wei, Fubon Guardians; and Wang Chi-Lin, Taiwan Land Bank 

Badminton.

2022 Sports Activist Awards Commendation Ceremony group photo, thanking the behind-the-scenes 
activists for tirelessly and wholeheartedly investing in sports promotion
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“2022 Corporate Sponsors Make Sports Great” 
Corporate Sponsorship Gratitude Ceremony

To thank the companies for investing resources to help teams and athletes, the Sports 

Administration commissioned the National Sports University to hold the “2022 Corporate 

Sponsors Make Sports Great” Corporate Sponsorship Gratitude Ceremony on November 10th 

2022. Sponsored teams and their athletes were invited to show their gratitude to the companies 

and plant trees of gratitude together. As well as being thanked at the event, companies were also 

made aware of the preferential tax measures put in place by the government (Sports Industry 

Development Act article 26 - companies can list 100% of donations as expenses; and Article 26-2 

when donating via a dedicated bank account opened by the Sports Administration, 150% of 

Corporate Sponsorship Gratitude Ceremony perfect success, thanking companies for investing their 
resources, allowing sports teams and athletes to grow healthy and strong, together create sports industry 
beautiful dream
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that amount will be deducted 

from their net income for that 

year) which actively encourage 

companies to invest in sports 

development.

In the gratitude sharing session, Taiwan Leopard Cat FC Head Coach 
Chiang Mu-Tsai (2nd from the right) led the club members in thanking 
Taiwan Sports Lottery Vice President Michael Tsai (2nd from the left), 
and planted a tree of gratitude together
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Para Athletes’ Tour de Force –  
Ready for the 2023 Hangzhou Asian Para Games

The Sports Administration, Ministry of Education (MOE), instructed the Chinese Taipei 

Paralympic Committee to prepare for the Asian Para Games in Hangzhou in 2023. The 

Committee provided a personalized service for athletes and trainers, and in early November 

2022 it selected teams for track and field, swimming, table tennis, shooting, judo, badminton 

and boccia to compete in the event.

In the Virtus Oceania Asia Games 2022, led by table tennis men’s singles class 11 gold medalist 

Chen Po-Yan, all 9 competing athletes won medals. Taiwanese para athletes also had success 

in top single sport world championships: in the Andalucia 2022 World Para Table Tennis 

Championships Tian Shiau-Wen, Lin Tzu-Yu, Su Jin-Sian and Cheng Ming-Chih won bronze 

in female doubles class 20, mixed doubles class 20 and male singles class 5; and in the HULIC 

Tien Shiau-Wen (1st flag holder from left), Lin Tzu-Yu (2nd flag holder from right), Su Jin-Sian (2nd from left) 
and Cheng Ming-Chih (2nd flag holder from left) won bronze in the Andalucia 2022 World Para Table Tennis 
Championships women’s doubles class 20, mixed doubles class 20 and men’s singles class 5
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DAIHATSU BWF Para Badminton World Championships 2022 and 2022 IBSA Judo World 

Championships, Fang Jen-Yu, Pu Gui-Yu, Cai Yi-lin, Hu Guang-chiou, Yang I-chen and Lee Kai-

lin all came in the top 5 across five categories.

In order to cultivate athletes for para sports competitions, the SPORTS ADMINISTRATION 

first instructed the Chinese Taipei Paralympic Committee to launch a training program for 

new talent in preparation for the 

Hangzhou Asian Para Games. The 

delegations achieved excellent results 

in world championship level events, 

prov ing the  effectiveness of  the 

program. The Sports Administration 

will continue to provide logistical 

support for athletes in the hope 

that the results of their hard work 

w i l l  c o n t i n u e  t o  s h o w  o n  t h e 

inte r nat iona l  s t a ge .  T he  world 

applauds Taiwan as they strive for 

glory for their country.

Winning 5th place overall in the HULIC DAIHATSU BWF Para 
Badminton World Championships 2022, Fang Jen-Yu (2nd from 
right), Pu Gui-Yu (3rd from right), Cai Yi-Lin (1st flag holder 
from right), Hu Guang-Chiou (2nd flag holder from right), Yang 
I-Chen (2nd flag holder from left)

In the Virtus Oceania Asia Games 2022, led by 
table tennis men’s singles class 11 gold medalist 
Chen Po-Yan (5 th from lef t),  al l  9 competing 
athletes all won medals

In the 2022 IBSA Judo World Championships Lee 
Kai-Lin (4th from right) won 5th place in class J2 
48kg 
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Observing the World and Growing With it – Glider Sports and 
Mountain Guide Experts Share Their Experience With Taiwan

In order to improve Taiwan’s paragliding industry and the quality of its mountain guides, 

the MOE commissioned the National Taiwan Sports University (NTSU) to host the 2022 

International Forum on Paragliding Experience Exchange and 2022 International Forum of 

Mountain Guide Training and Certification Systems on November 13th and 20, respectively.

At the paragliding event, Gabriel Jebb, Flight Director at Torrey Pines Gliderport, USA, and 

Mark Shaw, Secretary General of the European Hang Gliding and Paragliding Union (EHPU), 

were invited to discuss the gliding sports personnel training and safety systems in the USA and 

Europe. At the mountain guide event, Steve Long, President of the International Climbing and 

Mountaineering Federation (UIAA) Training Commission, was invited to give a topical lecture 

A host of gliding enthusiasts gather for the 2022 International Forum on Paragliding Experience Exchange
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introducing the UIAA guide training 

and certification system. Taiwanese 

gliding professionals, mountain guide 

t ra iners ,  t ra in ing inst itut ions  and 

operators with outstanding business 

per for mance  shared  the ir  insights 

on training and how sports  can be 

integrated with local industry. The two 

events were both very well received by 

the attendees.

International conferences such as these 

allow us to understand the different 

viewpoints, systems and development 

trends of a particular sport in other 

countries,  and observe high-quality 

Taiwanese operations. By learning from 

their experiences and building on the 

existing foundations, all Taiwanese can 

work together to create a higher-quality 

sports environment.

Director of the Sports Administration’s Sports for All 
d iv is ion Lu Chung-Jen (r ight) thanks Torrey Pines 
Gliderport Flight Leader Gabriel Jebb (center) for visiting 
Taiwan to discuss gliding in the USA, and NTSU teacher 
Huang San-Feng (left) for helping organize the Forum

Deputy leader of the Sports Administration’s Sports For 
All division Chao Chang-shu (right) thanks UIAA Training 
Commission President Steve Long (center) for coming 
to Taiwan to talk about the international mountain guide 
systems, also NTSU Vice President Kevin Kuo-I Chen 
(left) for helping organize the Forum
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Student Livestreaming for Student Sports Events 
Sports Administration Nurtures Broadcast New Media Talent

During the COVID-19 pandemic period, the Sports Administration nurtured new media sports 

broadcast talent, at the National Middle School Athletic Games, National University and 

College Athletic Games high school football and basketball leagues, providing a total of over 

1,000 student sports competition livestream broadcasts. This not only nurtured related media 

talent, it also let people enjoy the excitement of sports competition together.

As, with the rise of new media, the threshold for competition broadcast technology and 

equipment has lowered, and to encourage students to take part in sports events, the Plan for 

Nurturing Sports Education Broadcast Talent was held with six domestic universities including 

National Taiwan Sport University for the first time in 2019. In 2022, the “Ministry of Education 

Guidelines for Subsidizing the Nurturing of Sports Broadcast Talent by Universities” were 

officially set, subsidizing the nurturing of sports broadcast talent by universities and inclusion 

The Department of Radio & Television of National Taiwan University of the Arts invited national team athlete 
Chen Yi-An to serve as commentator and jointly present livestream services with the presenter.
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in school curricula, encouraging the use of new media in more innovative and diverse ways 

for livestreaming and marketing sports events. The results acceptance inspection of the Plan 

was based on sports event online livestreaming and sports event presenting and had “Student 

livestreaming for student sports events” as the slogan.

The Sports Administration said that the 

six universities involved in the Plan for 

Nurturing Sports Education Broadcast 

Talent in 2019 increased to 18 this year; 

the sports for which broadcast talent has 

been nurtured and marketed number 

over 10 including athletics, taekwondo, 

judo, and wrestling;  the number of 

students nurtured has increased to 712, 

not only increasing by over 40% on 2021, 

171 students are from physical education 

related courses, not only reflecting the 

success of the Plan, also showing that 

the sports new media learning method 

is widely popular amongst university 

students. It also provides career possibilities and diversity to physical education department 

students apart from striving for success on the sports field. 

 

Providing an inter-disciplinary diverse learning platform for university physical education and 

broadcast department students, of the schools cooperating with the 2021 Plan for Nurturing 

Sports Education Broadcast Talent, as well as National Taiwan University of Sport teacher 

Chiang Ren, who worked as a TV station director and has experience of reporting at various 

Olympics, who led a student broadcast team from the Department of Sport Information 

and Communication to broadcast athletics, the students and teachers of The Institute of 

Physical Education, Health and Leisure Studies of National Cheng Kung University added 

image recognition and other sports technology to swimming broadcast; during the National 

Intercollegiate Athletic Games, the students of the Department of Media Communication 

In May this year, teacher Liao Yi-Can led a student 
b roadcas t  team f rom the Depar tment  o f  Rad io  & 
Television of National Taiwan University of the Arts to 
broadcast the taekwondo competition at the 2022 National 
University and College Athletic Games.
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of Hsing Wu University released their self-created, directed and acted MV song Fly, telling 

the mental journey of athletes and how they f ly over their challenges; during the badminton 

broadcast period, the Department of Physical Education of the University of Taipei invited Tai 

Ching-Jie, elder sister of national badminton team star Tai Tzu-Ying to serve as commentator; 

the Department of Radio & Television of National Taiwan University of the Arts invited 

national taekwondo athlete Chen Yi-An to explain taekwondo skills and competition rules 

and invited her to serve as commentator during the broadcast period, providing livestream 

services together with the student presenter, giving students opportunity and platform for 

more diverse learning.

Sports competitions are the battleground of athletes and also the stage for media broadcasters. 

In response to the pandemic, for disease prevention, many sports events were held behind closed 

doors, needing more than ever the professional broadcast technology of new media broadcast 

teams to give visual and audial pleasures to the audience by transmitting splendid sports events 

through the Internet, allowing people to enjoy the moving moments and fun of sports.
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Sports Administration Builds Football Stadiums 
to Supercharge Football Promotion 

Football is one of the world's most mainstream sports, and following the enthusiasm for the 

World Cup in recent years the sport has become more popular among Taiwanese. To improve 

Taiwan’s hosting of international football matches and the Taiwan Football Premier League, 

the Sports Administration has invested NT$1.785 billion since 2017. This has helped local 

governments renovate a total of 48 football stadiums for competitions, training and public use, 

continuing to improve the facilities needed for the development of Taiwanese football.

To prepare for the professionalization of football, the Sports Administration provided NT$500 

million in funding to create the Football Sports Leisure Park in Taichung’s Nantun District. 

The plan includes one 11-a-side natural grass pitch for competitions (6,000 or more spectators), 

one 11-a-side artificial turf practice pitch, and two 5-a-side artificial turf pitches. Work on the 

stadium will start at the end of this year (2022), and finish in 2025. After completion, together 

Aerial photo of Kaohsiung Nanzih Football Stadium
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with Chaoma Football Field, it will 

become one of Taiwan’s football sites 

capable of hosting Asian Football 

Confederation (AFC) or higher level 

international competition. As well 

as driving development of Taiwanese 

football at all levels and increasing 

opportunities to hold international 

football competitions, the facility 

will also become a new sports leisure 

destination for the public, increasing 

Taiwanese enthusiasm for football.

For the past few years, development of Taiwanese grassroots football has f lourished, with 

the number of players and teams rising rapidly Through the funding of its forward-looking 

infrastructure plan the Sports Administration has subsidized restoration of football venues that 

can serve for both training and leisure purposes. 31 projects have received a total of NT$290 

million in funding, and there are currently 35 completed venues in use in Taiwan. To meet 

the urgent demand for football pitches,  Sports Administration borrowed from the German 

“FUSSBALL IST ZUKUNFT” project, and in September this year (2022) published the "Five-a-side 

and Eight-a-side Shared Stadium Planning Handbook”. The handbook provides local governments 

with a wide range of styles of football stadiums to increase the reach and popularity of football. 

The Sports Administration will continue to fight for funding for more public construction, and 

unite with local governments to improve the facilities needed for the development and promotion 

of Taiwanese football in a supportive football-friendly environment.

A sketch of Taichung City Football Stadium 
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2022 International Sports Affairs Training Course Certificates 
Awarded Huang Mei-Chien and Other Young Athletes on the List 

The certificate award ceremony for the Sports Administration 2022 International Sports 

Affairs Training Course (iSATC) was held on November 27, 2022 at the 2022 International and 

Cross-strait Exchange and Talent Nurturing Result Presentation Meeting. The highlights of 

international sports affairs over the last year were also reviewed. Athlete and course student 

Huang Mei-chien spoke of what she gained from this activity.

The Chinese Taipei Olympic Association has been commissioned to undertake this program for 

12 years so far. This year, the Course featured courses, seminars, lectures, exchange meetings, 

workshops and training, in response to international development trends and the needs of 

various quarters, continually changing innovatively, building up talent power and accumulating 

experience to create a comprehensive and diverse development model.

Group photo of 2022 International Sports Affairs Training Course students
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From March, international affairs 

scholars and experts were invited 

to go to 10 universities including 

National Taiwan Normal University 

and National Yang Ming Chiao 

Tung University to enlist young 

people with language ability and 

an interest in international affairs. 

After training camps in May and 

June, led by heavy weight lecturers in the world of international sport, experienced tutors and by 

senior students, participants simulated various types of practical cases and then held a two-day 

all English results presentation at the Center for Public and Business Administration Education, 

National Cheng-chi University; this year, the activity was expanded, inviting more than 100 foreign 

students from the Olympic committees of other countries and sports organizations to take part in 

the grand occasion online and so display the diversity of talent nurturing in Taiwan and the results of 

mutual learning.

With lifting of border controls by Taiwan and restart of sports events in the second half of this 

year, this year’s students had an opportunity to receive training at almost 30 international sports 

events held by sports federations, such as 2022 Taipei Open (badminton) and 2022 U-23 Baseball 

World Cup, to see the various splendid aspects of international sports events.

119 people completed the course, 

including 2016 Inchon Asian Games 

swimmer Huang Wen-Chi, Taiwan’s 

f i r s t  Ta e k w o n d o  G r a n d  S l a m 

Series competitor Yang Tsung-Yeh, 

World Games orienteering athlete 

Liu Cheng-Hsun, Tokyo Olympics 

swimmer Huang Mei-Chien, Feng 

Wen-Ling, who has competed in 

numerous international sailing events, 

Foreign lecturers teaching courses online

Graduates of past courses divided into groups and engaged in 
exchange
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taekwondo poomsae athlete Lee Ying-Hsian, and other outstanding young athletes; this again 

successfully displayed the objectives of the plan of bringing together talent and comprehensive 

nurturing of international sports affairs talent.

Sports Administration Deputy Director-

General Lin Che-Hung said in future 

the effort to move towards effective 

application and enhancement of the 

existing talent use mechanism will 

continue. Student representatives at 

the certificate award ceremony Huang 

Mei-Chien and Yang Tsung-Yeh use 

the experience they gained in years 

of international competition plus the 

training of the courses, lectures and 

practice sharing and exchange etc. of this 

plan and continue to return to training 

to share new concepts and knowledge. 

They are models for the talent nurturing plan’s objectives of sustainable development and successfully 

spreading the seeds of international sports affairs.

2022 International and Cross-strait Exchange and Talent 
Nurturing Result Presentation Meeting Certificate Award 
Ceremony (right to left) Sports Administration Deputy Director-
General Lin Che-Hung, student representative Huang Mei-
Chien, President of the Chinese Taipei Olympic Committee Lin 
Hong-Dow, student representative Yang Tsung-Yeh
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111 年度體育推手獎表揚典禮

教育部體育署「111 年度體育推手獎表揚典禮」今年已邁入第 14 屆，活動順利於 111 年 11 月 10 日舉

辦完竣。「體育推手獎」獎項分為「贊助類」、「推展類」及「特別類」三類，其中「贊助類」及「推展類」又

分為金、銀、銅三等級與贊助類長期贊助獎，分別以贊助金額或推展年資做為評審標準，而「特別類」則

以具有特殊具體事蹟或有重大貢獻為表揚條件。

 今（111）年度在各方踴躍參與下，本年度共表揚 55 個獲奬單位，計 91 個獎項，賴清德副總統親臨

頒獎，感謝贊助及推廣體育活動之企業、團體與個人的無私奉獻，並稱許這些幕後英雄是臺灣體育運動

最重要的「推手」；教育部潘文忠部長也期待推手奬得主所創造的典範，得以傳承與擴散，嘉惠更多體育

選手及團體。

有鑒於成就一位優秀運動員，除了選手自身的堅持與熱情、教練的指導與親友的鼓勵外，還有許多在

背後擔任支持的力量，為向這群隱身在掌聲後面，無怨無悔、全心全意投入體育推展的幕後推手致上謝意

及敬意，體育署本年度特別為體育推手獎打造了主題曲「點燃奇蹟」，並邀請金曲製作人欒克勇老師操刀

製作，由明星運動員「中華電信女籃黃郁婷」、「台電女排楊孟樺」、「合庫棒球林瀚」、「國泰女籃戴宜庭」、

「富邦悍將申皓瑋」、「臺灣土銀王齊麟」獻聲表達衷心的感謝之意，歌曲充滿活力與熱情。

「111 年企業贊出來 運動好精彩」企業贊助感恩會

為感謝企業投入資源支援運動團隊與運動員，教育部體育署委託國立體育大學於 111 年 11 月 10

日辦理 111 年「企業贊出來 運動好精彩」企業贊助感恩會，邀請受贊助的運動團隊與運動員向贊助企業

表達感謝，並共同種下感恩之樹。活動流程除了參與感恩分享環節之企業外，亦透過感恩會場合，讓企

業瞭解政府所提供之租稅優惠措施（諸如：「運動產業發展條例」第 26 條讓企業於捐贈時享有 100% 費

用列支，以及第 26 條之 2 透過體育署專戶於捐贈時享有 150% 費用列支等措施），積極鼓勵企業投入

體育運動發展。
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帕拉國手攜手出擊 展望 2023 年杭州亞洲帕拉運動

教育部體育署輔導中華帕拉林匹克總會備戰 2023 年杭州亞洲帕拉運動會，提供選手、教練個別化服

務，並於 111 年 11 月上旬遴派田徑、游泳、桌球、射擊、柔道、羽球、地板滾球等代表隊參與國際競賽。

其中「2022 VIRTUS 亞洲大洋洲運動會」參賽 9 位選手在桌球 TT11 級別陳柏諺選手奪下男子單打金牌

領軍下，參賽選手全數奪牌，而帕拉單項運動最高等級世界錦標賽中，田曉雯、林姿妤、蘇晉賢、程銘志

等選手分獲「2022 世界帕拉桌球錦標賽」女子雙打 20 級別、混和雙打 20 級別及男子單打 TT5 級別銅牌，

另「2022 BWF 帕拉羽球世界錦標賽」及「2022 IBSA 柔道世界錦標賽」計 5 個項目，由方振宇、蒲貴煜、

蔡奕琳、胡光秋、楊伊宸及李凱琳等 6 位選手獲第 5 名佳績。

教育部體育署表示，為培植身心障礙競技運動選手，現已輔導中華帕拉林匹克總會啟動杭州亞洲帕拉

運動會備戰及潛力新秀培育計畫，本次代表隊於世界錦標賽等賽事獲得佳績，顯現計畫推動已見成效，體

育署將持續提供選手後勤支援，期許選手們再接再厲，於世界舞臺展現辛勤訓練成果，為國人爭取榮耀，

讓世界為臺灣喝采。

放眼世界共同成長  無動力飛行運動、山域嚮導專家來臺分享經驗

為提升我國無動力飛行運動業及山域嚮導品質，教育部體育署委託國立體育大學分別於 111 年 11 月

13 日及 20 日，假該校國際會議廳辦理「2022 無動力飛行運動國際經驗分享座談會」與「2022 山域嚮導國

際交流暨訓練機構成果分享會」。

在飛行運動部分，邀請美國 Torrey Pines 飛行場的 Gabriel Jebb 執行長及歐洲滑翔翼與飛行傘聯盟

（European Hang Gliding and Paragliding Union，EHPU）秘書長 Mark Shaw，分享美國及歐洲無動

力飛行運動人員培訓、保險等制度；在山域嚮導部分，邀請國際山岳聯盟（International Climbing and 

Mountaineering Federation，UIAA）訓練委員會主席 Steve Long 進行專題演講，介紹 UIAA 嚮導訓練

及證照制度；此外，還有國內辦理無動力飛行運動專業人員與山域嚮導訓練及經營績效卓著的訓練機構

及業者，分享其培訓心得及運動如何與地方產業結合。兩場活動均獲得與會者高度肯定。
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體育署表示，透過國際座談會的交流，可以了解該項運動於不同國家的觀點、制度和發展趨勢，共同

觀摩國內優質經營者運作機制，起他山之石的效益，並促使國內各界思考在現有的基礎上共同營造更優質

的運動環境。

「學生體育賽事、直播自己來」體育署培育新媒體傳播人才

教育部體育署培育新媒體運動傳播人才在新冠肺炎（Covid-19）疫情肆虐期間，在「全國中等學校運

動會」、「全國大專院校運動會」以及高中足球、籃球乙級聯賽，累計提供超過 1,000 場次的學生運動

賽事直播，不僅成功培育相關新媒體人才，更讓大眾一起共享體育競賽的魅力。

因應新興媒體崛起，賽事轉播技術與設備門檻降低，又為鼓勵更多學生參與運動賽事，108 年首度與

國內國立體育大學等 6 所學校合作辦理「培育運動教育傳播人才計畫」，109 年正式訂定「教育部補助大專

院校培育運動傳播人才作業要點」補助各大專院校進行運動傳播人才培育，納入校內課程，鼓勵運用新媒

體以創新與多元方式作賽事直播與行銷，本計畫以賽事網路直播與賽事播報作為成果驗收，並以「學生體

育賽事、直播自己來」作為口號。

體育署表示，回顧 108 年培育運動教育傳播人才計畫，從僅有國立體育大學等 6 所學校成長至今（111）

年有 18 所學校參與，所培育轉播與行銷之運動種類有田徑、跆拳道、柔道、角力等超過 10 餘多運動種

類，所培育的學生數也成長至 712 名學生，不僅較前（110）學年度成長超過 40%，其中體育相關科系學

生也有 171 名，不僅反映計畫的成功，也代表運動新媒體的學習方式廣受大專校院師生的喜愛，更直接

提供體育科系學生除爭取在競技場上的成績之外，另外一種職涯的可能性與多元性。

提供大專院校內體育與傳播科系的跨領域多元學習平臺，110 學年度運動傳播人才計畫所合作各校中，

除曾擔任電視臺總監且具數屆奧運實地採訪經驗國立臺灣體育運動大學蔣任老師所帶領之運動傳播科系學

生團隊轉播田徑項目外，國立成功大學體育健康休閒所師生以影像辨識等運動科技加入游泳轉播；醒吾科

大新媒體傳播科技學系學生也在全大運期間發布自編自創自導自演 MV 歌曲「飛越」，訴說選手們的心路歷

程，飛越過自己的挑戰；臺北市立大學體育系在羽球轉播期間邀請羽球國手戴資穎的姐姐戴靖潔擔任講評、

國立臺灣藝術大學廣電學系也邀請跆拳道國手陳怡安在課堂上為學生講解跆拳道的專業技術與競賽規則，

並在轉播期間邀請擔任講評與學生主播共同提供賽事直播服務，為學生帶來更多元學習的機會與平臺。
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一場運動賽事是選手們的戰場也是媒體傳播人員的舞臺，面臨疫情時代，為做好防疫措施，相關運動

賽事都閉門舉辦，更需要透過新媒體傳播團隊專業的轉播技術，將精彩的賽事透過網路傳輸給予觀眾們視

覺及聽覺上滿滿的熱血，共享運動的感動與樂趣。

體育署積極建置足球場地  強化足球運動推展能量

足球是世界主流運動之一，隨著世界盃足球賽的熱潮，近年來足球運動已逐漸受到國人的喜愛與關

注。為使各項足球國際賽事及臺灣企業甲級足球聯賽能夠順利辦理，教育部體育署自 106 年起投入新台

幣（以下同）17 億 8,500 萬元，協助地方政府興整建足球場館共 48 案，分別針對選手競技、培訓及全民

運動推廣等需求，持續完善我國足球運動發展所需之硬體設施。

為足球運動職業化預作準備，體育署補助臺中市 5 億元於南屯區打造「足球運動休閒園區」，規劃設

置 1 座 11 人制天然草皮足球專用主競賽場（含 6,000 人以上觀眾席）、1 座 11 人制人工草皮練習場及 2 座

5 人制人工草皮足球場，期能於今（111）年底開工，114 年底完工啟用；該園區完成後搭配朝馬足球場，將

可成為我國可舉辦亞洲足球聯盟（AFC）以上等級國際賽事需求的足球運動園區，除可促進我國各級足球運

動發展及增加辦理國際足球賽事機會外，亦將成為民眾休閒運動的新亮點，帶動足球運動風氣。

近年來，國內基層足球發展日趨興盛，運動人口及球隊數量急速攀升，體育署已透過前瞻基礎建設

計畫的經費，補助興整建可做為足球訓練教學及休閒運動的場地，總計核定補助 31 案共 2 億 9,000 萬

元，目前全臺已有 35 處場地完工使用中。為呼應民眾急需足球場地之需求，體育署借鏡德國「FUSSBALL 

IST ZUKUNFT（千足計畫）」，於今 (111) 年 8 月公布《五人制、八人制足球場及共用型球場規劃設計參考

手冊》，提供地方政府廣設多型態足球場，增加足球運動推廣及向下扎根的參考。體育署表示未來將持續

爭取公共建設計畫預算，與地方政府協力共同完善我國足球運動發展所需之硬體設施，延續足球運動推

展能量，健全臺灣足球運動發展環境。
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2022 國際體育事務人才培訓營（iSATC）授證 
黃渼茜等多位青年選手入列

教育部體育署「國際體育事務人才培訓營（iSATC） 」在今（111）年 11 月 27 日「2022 國際及兩岸交

流暨人才培育成果分享會」舉行授證儀式，並回顧一年來國際體育事務的精彩重點，黃渼茜選手現身分

享參與本活動的收穫。

本計畫委託中華奧會執行已邁入第 12 年，今年度透過課程、研習營、講座、交流會、工作坊及實習

等多面向執行，因應國際趨勢發展和各界需求，不斷創新改變、厚植人才實力、累積實務經驗，打造全面

多元的發展模式。

自 3 月起邀請國際事務學者專家前進國立臺灣師範大學、國立陽明交通大學等 10 所大專校院，招募

具語言能力對國際體育事務有興趣的青年一同投入。經過 5、6 月間辦理培訓營，在國際體壇重量級講師

及經驗豐富的導師、學長姊帶領下，學習模擬各類型實務案例，於政大公企中心進行 2 天全英文成果發表；

今年培訓營擴大邀請其他國家奧會及體育組織逾百位外籍學員透過網路，線上參與課程共襄盛舉，展現我

國人才培育多元參與交互學習的成果。

配合我國邊境解封，下半年國際體育活動逐步恢復，也讓今年培訓營結業學員，有機會參與單項運動

協會近 30 場次賽事活動實習，如 2022 臺北羽球公開賽、U-23 世界盃棒球賽等，一睹國際賽事活動的多

元精采樣貌。

本年度共計 119 人取得結訓資格，包括 2016 仁川亞運游泳國手黃玟綺、臺灣第一位跆拳道大滿貫賽

選手楊宗燁、世運會定向越野國手劉承勛、「泳」闖東京奧運的黃渼茜、多次征戰帆船國際賽的好手馮程

羚及跆拳道品勢團隊「翻譯機」李映萱等多位優秀年輕運動選手，再次成功展現本計畫匯聚人才，全方位

培育國際體育事務人才的目標。

體育署林哲宏副署長表示，未來將持續朝向有效應用並強化現有人才運用機制努力，以本屆結訓授證

代表黃渼茜小姐及楊宗燁先生為例，憑藉長年累積征戰國際賽場的經驗，加上透過本次計畫課程、專題、

實務分享交流等培訓，持續回訓交流分享觀念新知，正是人才培育計畫永續發展，成功散播國際體育事務

種子的典範。
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Sport Terms 運動詞彙

Sports Activist Awards 體育推手獎

Corporate Sponsorship 企業贊助

Chinese Taipei Paralympic Committee 中華帕拉林匹克總會

Boccia 地板滾球

Para athlete 帕拉運動員

Paragliding 無動力飛行運動／飛行傘

Mountain Guides 山域嚮導

Football Stadium 足球場

Sport facility 運動設施

International Sports Affairs Training Course (iSATC) 國際體育事務人才培訓營
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